
PROTOKÓŁ NR 25-06/2008

    z posiedzenia
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska,
które odbyło się  19 czerwca 2008r., w Nowym Ratuszu przy ul. Wały 

Jagiellońskie 1, w sali nr 003

Posiedzenie komisja rozpoczęła o godz. 13:00.

Obecność:
Posiedzenie  komisja  odbyła  w  6-osobowym  składzie,  wg  załączonej  listy 

obecności  –  załącznik  nr  1,  czyli  było  quorum  do  podejmowania  prawomocnych 
decyzji.

Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi  załącznik nr 2 
do protokołu. 

Jacek W. Teodorczyk – przewodniczący komisji powitał wszystkich obecnych, 
następnie zaproponował następujący porządek obrad:

1. Opiniowanie  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały  w  sprawie 
uchwalenia budżetu miasta Gdańska na 2008 rok – druk nr 749

2. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia przez Miasto Gdańsk 
od  Gminy  Kolbudy,  Miasta  Pruszcz  Gdański  i  Miasta  Sopot  zadania 
bezpłatnego  transportu  dzieci  zamieszkujących  w  Gminie  Kolbudy, 
Mieście  Pruszcz  Gdański  i  Mieście  Sopot  do  Zespołu  Szkół 
Ogólnokształcących Nr 6 w Gdyni – druk nr 746

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia projektu o nazwie 
„Wsparcie partnerstw dzielnicowych w Gdańsku” współfinansowanego w 
ramach działania 7.2 Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki ze środków 
Europejskiego Funduszu Społecznego i budżetu państwa – druk nr 756

4. Informacja  na  temat  aktualnej  sytuacji  budowy  Rodzinnych  Domów 
Dziecka w Gdańsku

5. Sprawozdanie  z  realizacji  zadań  Gminnej  Komisji  Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych.  

6. Informacja  na  temat  realizacji  Gminnego  Programu  Przeciwdziałania 
Narkomanii na rok 2008

7. Informacja dotycząca stanu realizacji programów naprawczych placówek 
opiekuńczo-wychowawczych

8. Informacja  na  temat  zmian  w  zakresie  przyznawania  i  wypłacania 
świadczeń alimentacyjnych



9. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

Do  tak  zaproponowanego  porządku  nie  było  żadnych  uwag,  porządek  przyjęto  
jednogłośnie 5 głosami za. 

Przed  przystąpieniem  do  omawiania  poszczególnych  punktów  Przewodniczący  
Komisji zwrócił się do obecnej p. Janiny Mańko w następujących słowach:

„W związku z podjęciem decyzji o przejściu na emeryturę, mam zaszczyt 
i przyjemność złożyć Pani najserdeczniejsze podziękowania za dotychczasową, 
rzetelną i miłą współpracę, fachową wiedzę, wysoką etykę zawodową, a także 
wielką życzliwość i okazywaną pomoc. 

Łącząc wyrazy głębokiego szacunku i szczerej sympatii,  pragnę życzyć 
Pani dużo zdrowia, zrealizowania wszystkich zamierzeń i planów,  satysfakcji 
oraz wiele osobistych radości i wszelkiej pomyślności.” 
 
Po  czym  w  imieniu  Komisji  Przewodniczący  Jacek  W.  Teodorczyk  wręczył  bukiet  
kwiatów wraz z pisemnymi podziękowaniami. 

Janina  Mańko  –  Kierownik  Referatu  Profilaktyki  i  Promocji  Zdrowia 
podziękowała za życzenia i pamięć oraz dotychczasową współpracę z Komisją. 

PUNKT 1
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu miasta Gdańska na 2008 rok – druk nr 749

Teresa  Blacharska  –  Dyrektor  Wydziału  Finansowego  UM zreferowała  projekt 
uchwały w zakresie działania komisji. 

Po wysłuchaniu Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Maria  Krzaklewska  –  członek  Komisji  zapytała  kogo  dotyczą  podwyżki  na  ul. 
Starogardzkiej

Jacek Wilczewski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśnił, że 
dotyczą pracowników merytorycznych czyli głównie pion opiekuńczo- pielęgnacyjny

Jacek W. Teodorczyk - Przewodniczący Komisji poprosił o przedstawienie zmian w 
przychodach i wydatkach. 

Teresa Blacharska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM wyjaśniła, że w wyniku 
tych  zmian  miasto  otrzymało  subwencję  w  wysokości  6,5  mln.  zł  z  Ministerstwa 
Finansów  dotyczy  to  dofinansowania  inwestycji  drogowej  Hallera,  odcinek 
Mickiewicza do ul. Klinicznej. Spowodowało to zmniejszenie deficytu budżetowego o 
kwotę 4 555 000 zł. 



Nie  było  juz  więcej  pytań,  przystąpiono  do  głosowania  nad  pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały. 

USTALENIA KOMISJI:
Komisja-  jednogłośnie 6 głosami za -  pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 
zakresie działania komisji. 
OPINIA  Nr 25-06/113/26/08

PUNKT 2
Opiniowanie  projektu  uchwały  w  sprawie  przyjęcia  przez  Miasto  Gdańsk  od 
Gminy Kolbudy,  Miasta Pruszcz Gdański  i  Miasta Sopot zadania bezpłatnego 
transportu dzieci zamieszkujących w Gminie Kolbudy, Mieście Pruszcz Gdański i 
Mieście Sopot do Zespołu Szkół Ogólnokształcących Nr 6 w Gdyni – druk nr 746

Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska zreferowała projekt uchwały. 

Nie  było  żadnych  pytań,  przystąpiono  do  głosowania  nad  pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały. 

USTALENIA KOMISJI:
Komisja-  jednogłośnie 6 głosami za - pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
OPINIA  Nr 25-06/115/28/08

PUNKT 3
Opiniowanie  projektu  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  projektu  o  nazwie 
„Wsparcie  partnerstw  dzielnicowych  w  Gdańsku”  współfinansowanego  w 
ramach  działania  7.2  Programu  Operacyjnego  Kapitał  Ludzki  ze  środków 
Europejskiego Funduszu Społecznego i budżetu państwa – druk nr 756

Magdalena  Skiba  –  Kierownik  Referatu  ds.  Współpracy  z  Organizacjami 
Pozarządowymi w Wydziale Spraw Społecznych UM zreferowała projekt uchwały. 

Nie  było  żadnych  pytań,  przystąpiono  do  głosowania  nad  pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały. 
 
USTALENIA KOMISJI:
Komisja-  jednogłośnie 6 głosami za - pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w 
zakresie działania komisji. 
OPINIA  Nr 25-06/114/27/08

PUNKT 4
Informacja na temat aktualnej sytuacji budowy Rodzinnych Domów Dziecka w 
Gdańsku



Piotr Dańko – Dyrektor Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska powiedział, że w 
tej  chwili  budowane  są  4  domy  dziecka.  Na  ul.  Jodłowej  termin  zakończenia 
przewidzianego na 30 czerwca ulegnie zmianie i przesunięty na 21 lipca. Drugi dom 
na ul. Turystycznej : dochodzi tu dodatkowo garaż i pomieszczenia gospodarcze oraz 
droga, termin oddania 30 lipca. Dwa następne domy na ul. Wiosłowej termin oddania 
31 sierpnia.  Poinformował również,  że  na Świętokrzyskiej  dzieci  będą przechodzić 
badania na nosicielstwo co zostało uzgodnione z inspektoratem sanitarnym.

Jacek  Wilczewski  –  Dyrektor  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w 
Gdańsku  dodał,  że  na  tym  etapie  rzeczą  najistotniejszą  było  doprowadzenie  do 
sytuacji, w której sanepid wyraża zgodę na użytkowanie. Podkreślił, że sanepid na tyle 
elastycznie podszedł do sprawy, że przestał  traktować te  małe domki o rodzinnym 
charakterze jako klasyczne instytucje do czego dążyliśmy w programie naprawczym. 

Jacek W. Teodorczyk - Przewodniczący Komisji  podziękował  za  przedstawienie 
informacji i poprosił o powiadomienie Komisji o uroczystości otwarcia domów. 

PUNKT 5 
Sprawozdanie  z  realizacji  zadań Gminnej  Komisji  Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku

Piotr  Gierszewski  –  Przewodniczący  Gminnej  Komisji  Rozwiązywania 
Problemów  Alkoholowych  w  Gdańsku  przedstawił  sprawozdanie  –  szczegółowe 
opracowanie stanowi załącznik nr 3  do protokołu. 

Po  wysłuchaniu  informacji  Jacek  W.  Teodorczyk  –  Przewodniczący  Komisji 
zapytał  o  wysokość  mandatów za  sprzedaż  alkoholu nieletnim i  czy  kwota  ta  jest 
dolegliwa dla sprzedawców. 

Piotr  Gierszewski  –  Przewodniczący  Gminnej  Komisji  Rozwiązywania 
Problemów  Alkoholowych  w  Gdańsku  odpowiedział,  że  jeżeli  jest  to  „mały” 
sprzedawca  to  wtedy  jest  to  suma dolegliwa.  Mandaty  przyznaje  straż  miejska,  w 
Komisji  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  jest  przedstawiciel  straży 
miejskiej. Straż miejska jeździ z komisją na wszystkie kontrole i natychmiast w razie 
konieczności  nakładają mandat.  Wynosi  on 150 zł.  wobec takiego sprzedawcy jest 
groźba wszczęcia postępowania i odebrania mu koncesji. 

Jacek  W.  Teodorczyk  –  Przewodniczący  Komisji  zapytał  dlaczego  członkowie 
GMRPA nie są wykorzystywani przez sądy.

Piotr  Gierszewski  –  Przewodniczący  Gminnej  Komisji  Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Gdańsku odpowiedział, że wnioski, które są kierowane 
do  sądów  są  tak  szczegółowe,  że  w  zupełności  wystarczają  bez  konieczności 
wzywania  komisji  do sądu.  Od stycznia  w poczet  członków komisji  wstąpił  radca 
prawny, który czuwa nad tymi kwestiami. 



Nie było więcej pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia. 

PUNKT 6
Informacja  na  temat  realizacji  Gminnego  Programu  Przeciwdziałania 
Narkomanii na rok 2008

Janina  Mańko  –  Kierownik  Referatu  Profilaktyki  i  Promocji  Zdrowia  w 
Wydziale  Spraw  Społecznych  UM  przedstawiła  informację  –  szczegółowe 
opracowanie stanowi załącznik nr 4  do protokołu.

W trakcie przedstawiania sprawozdania wywiązała się dyskusja na temat leczenia osób 
uzależnionych metadonem:

Janina Mańko – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia podkreśliła, 
że do Programu nie zgłosił się ani jeden szpital, został bowiem zlikwidowany jedyny 
oddział detoksu. Zdaniem p. Janiny Mańko jest to sygnał alarmowy bo nie może być 
takiej sytuacji, że w tak dużym mieście jak Gdańsk nie ma takiego oddziału. 

Jacek  W.  Teodorczyk  –  Przewodniczący  Komisji  przyznał,  że  jest  to  sytuacja 
niedopuszczalna gdyż osoby uzależnione z Gdańska muszą jeździć do Świecia aby 
korzystać z programu metadonowego. Zwrócił uwagę na propozycję jaką złożył lekarz 
opiekujący  się  tą  grupą  osób:  można  utworzyć  w Gdańsku  filię  we  współpracy  z 
lekarzem prowadzącym w Świeciu. Tym sposobem uzależnieni gdańszczanie mogliby 
na miejscu kontynuować leczenie. 

Janina  Mańko  –  Kierownik  Referatu  Profilaktyki  i  Promocji  Zdrowia 
potwierdziła, że jest to jedna z metod leczenia osób uzależnionych i jeśli w Gdańsku 
zaistnieją sprzyjające ku temu warunki to warto podjąć ten pomysł. 

Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska powiedziała, że nie ma takiego 
zapotrzebowania w mieście, żeby trzeba było stosować tę metodę. Miasto ma dwóch 
lekarzy, którzy mają stosowne uprawnienia. I nie ma potrzeby, żeby NFZ rozpisywał 
dodatkowy  konkurs.  Poprosiła  o  kontakt  z  konsultantem  wojewódzkim,  który  się 
zajmuje narkomanią, aby dowiedzieć się wszelkich szczegółów. 

Janina Mańko – Kierownik Referatu Profilaktyki i Promocji Zdrowia uważam, że 
najważniejszą rzeczą jest to, żeby w ogóle istniał oddział detoksu.  

Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska  powiedziała, że jest 7 takich 
miejsc  w Polsce,  które  to  stosują.  To  nie  jest  rodzaj  terapii,  to  jest  umożliwienie 
ludziom,  którzy  nie  mają  szansy  na  całkowite  wyleczenie  bycia  na  środkach 
narkotycznych,  farmakologicznych  w  ilościach  kontrolowanych  co  im  umożliwia 
lepsze funkcjonowanie. To jest substytut terapii. 



Jacek W. Teodorczyk – Przewodniczący Komisji  poprosił o dane kontaktowe do 
wspomnianego konsultanta aby skonsultować z nim dany problem. 
 
Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska zgodziła się na przekazanie tych 
danych i na tym zakończono dyskusję. 

PUNKT 7
Informacja  dotycząca  stanu  realizacji  programów  naprawczych  placówek 
opiekuńczo-wychowawczych

Szczegółowe opracowanie stanowi załącznik nr 5  do protokołu. 

Danuta  Podogrodzka  –  Lost  –  z-ca  Dyrektora  miejskiego  Ośrodka  Pomocy 
Społecznej  w  Gdańsku powiedziała,  że  jednym  z  głównych  celów  programów 
naprawczych w trzech placówkach opiekuńczo-wychowawczych było jak najszybsze 
wyprowadzenie wychowanków z placówek. W domu dziecka przy ul. Brzegi znajdują 
się  dwie  grupy  dzieci  przygotowane  do  wyprowadzenia  do  nowo-wybudowanych 
domów. 

Jacek Wilczewski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej podkreślił, 
że pomimo, iż został  wybudowany tylko jeden domek, w budynku przy ul.  Brzegi 
zostały  tylko  dwie  grupy.  Ta  arytmetyka  wskazuje  na  zaangażowanie  ze  strony 
pracowników merytorycznych, zarówno w Domu Dziecka jak i w wydziale pomocy 
dziecku  i  rodzinie  żeby  dołożyć  wszelkich  starań  aby  dzieci  uzyskały  optymalne 
warunki opiekuńczo wychowawcze.    

Danuta  Podogrodzka  –  Lost  –  z-ca  Dyrektora  miejskiego  Ośrodka  Pomocy 
Społecznej  w  Gdańsku  programy  naprawcze  zakładają  też  prowadzenie  przez 
podmiot  publiczny  i  niepubliczny.  Wykorzystując  tę  sytuację,  że  mogą  być 
prowadzone przez podmiot niepubliczny wyprowadza się jak najszybciej dzieci. Udało 
się  utworzyć  dla  wychowanków rodzinny  dom dziecka,  udało  się  utworzyć  nowe 
placówki  utworzone  przez  podmiot  niepubliczny  i  są  plany  wyprowadzenia 
wszystkich dzieci z ul. Brzegi w okresie do 1 września. 

 Jacek Wilczewski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wspomniał 
że dzieci z placówki prowadzonej przez podmiot niepubliczny  z ul. Gościnnej były 
pytane czy i gdzie chciałyby się wyprowadzić i wszystkie chciały zostać na miejscu. 
Świadczy to o tym, że czują się tam dobrze. 

Danuta  Podogrodzka  –  Lost  –  z-ca  Dyrektora  miejskiego  Ośrodka  Pomocy 
Społecznej w Gdańsku  drugą placówką, która realizowała program naprawczy jest 
Miejski  Ośrodek  Readaptacji  Społecznej.  Na  rzecz  tego  ośrodka  został  zakupiony 
budynek przy ul. Modrej, obecnie prowadzone jest zastosowanie budynku dla potrzeb 
jednostki publicznej oraz zaplanowano w WPI kwotę na wybudowanie przy ul. Modrej 
nowego  obiektu.  Dom  integracyjno-rodzinny  w  swoim  programie  naprawczym 



zakłada  modernizację  i  remont  budynku.  Do  końca  2009  roku  powinien  zostać 
definitywnie zakończony oraz otwarcie nowego domu usamodzielnienia dla naszych 
wychowanków.  

Po wysłuchaniu informacji, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.

PUNKT 8
Informacja  na  temat  zmian w zakresie  przyznawania  i  wypłacania  świadczeń 
alimentacyjnych

Anna  Szlachcikowska  –  Wydział  Spraw  Społecznych  UM   przedstawiła  temat, 
szczegółowe opracowanie stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Nie było żadnych pytań, przystąpiono do kolejnego punktu.

PUNKT 9
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

Jacek W. Teodorczyk – Przewodniczący Komisji przedstawił korespondencję, która 
wpłynęła do Komisji:
-  odpowiedź  NFZ  na  wniosek  KSSiOZ  w  sprawie  zorganizowania  dodatkowego 
konkursu  na  świadczenia  onkologiczne  dla  NZOZ  „Intermedica”  (odpowiedź 
negatywna)
-  pismo  p.  Romualdy  Damps  w  sprawie  wypłaty  środków  pieniężnych  z  tytułu 
urodzenia dziecka w gminie Gdańsk.
 (zapytana p. Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska odpowiedziała, że nie  
ma  takiej  prawnej  możliwości,  dodatkowe  świadczenia  mogą  być  wypłacane  z  
MOPSu)
- pismo od Wszechnicy Obywatelsko- samorządowej  PolInter  

Głos  w  tej  sprawie   zabrał  Krzysztof  Łuczkiewicz-  Prezes  Zarządu  Wszechnicy 
Obywatelsko- Samorzadowej:
Świetlicę prowadzimy od lutego 2005 roku. Jesteśmy co miesiąc obciążani czynszem 
za  tę  naszą  społeczną  działalność.  Chcieliśmy  prosić  komisję  o  mediacje  z  p. 
Prezydentem  i  p.  Ewą  Kamińską,  żebyśmy  mogli  się  spotkać  i  normalnie  się 
zastanowić jak wybrnąć z tej sytuacji. Sytuacja na Dolnym Mieście jest ogólnie znana 
i jest to trudna sytuacja społeczna. My jako mieszkańcy próbujemy cos z tym zrobić. 
Na pewno robimy to niedoskonale, mamy tego pełna świadomość. Natomiast robimy 
to,  co  jest  w  naszych  możliwościach,  a  od  Komisji  chcielibyśmy  wsparcia.  Do 
niedawna mieliśmy zablokowane konto bo ponad pół roku nie płaciliśmy czynszu. 
Wcześniej płaciliśmy 10 % czynszu zgodnie z uchwałą Rady Miasta Gdańska. później 
odebrano nam tę zniżkę. Chcieliśmy zwrócić się do Komisji o jakąś pomoc i podjęcie 
stosownych działań. 

Jacek W. Teodorczyk – Przewodniczący Komisji  zapytał kiedy ostatnio zwracano 
się do władz miasta w tej kwestii. 



Ewa  Kamińska  –  z-ca  Prezydenta  Miasta  Gdańska  odpowiedziała,  że  ostatnia 
odpowiedź od miasta jaka została wysłana do Wszechnicy wróciła  z powrotem ze 
względu na nieobecność adresata.  

Krzysztof  Łuczkiewicz-  Prezes  Zarządu  Wszechnicy  Obywatelsko- 
Samorządowej 
To  jest  dosyć  ciekawa  sprawa  ponieważ  już  dwa  razy  składaliśmy  reklamacje  na 
poczcie bo nie jesteśmy tam cały czas i dlatego te listy wracają. 

Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska 
To pismo jest dla pana do odbioru w Urzędzie, ale nie „popycha” sprawy do przodu. 
Te  wszystkie  przedstawiane  tu  przez  pana  informacje  o  prowadzeniu  świetlicy  są 
nieprawdziwe.  Sprawa  była  weryfikowana  zarówno  przez  Wojewodę  jak  i  nasze 
służby i nie wynika, że działalność jest prowadzona w taki sposób w jaki pan opisuje. 
Warunki są fatalne, działalność nie jest w ogóle prowadzona, rzadko kiedy tam ktoś 
jest. 

Krzysztof  Łuczkiewicz-  Prezes  Zarządu  Wszechnicy  Obywatelsko- 
Samorządowej 
Zupełnie nie wiem o czym p. Prezydent mówi, świetlica jest czynna w piątki od 16:00 
do 21:00,  informowaliśmy o tym, że ograniczaliśmy działalność i  prawdopodobnie 
będziemy musieli się zlikwidować. 
 
 Ewa Kamińska – z-ca Prezydenta Miasta Gdańska 
Problem dotyczy  czynszu.  To  nie  jest  miejsce  do  wyjaśniania  tego  typu  sytuacji. 
Proszę odebrać pismo to pismo do pana bo w tej chwili nie jestem w stanie powtórzyć 
jego  treści.  Pana  sprawy  toczą  się  od  wielu  lat  przed  wszystkimi  możliwymi 
instancjami. Pan  bardzo dużo mówi o tej działalności ale jej realnie nie wykonuje i nie 
ma pan również osób które byłyby uprawnione do wykonywania tej działalności.  ma 
pan długi, konto zostało zablokowane nie bez powodu. 

Jarosław Gorecki – członek Komisji
Rozmawiałem z koleżankami i kolegami i nie jesteśmy dzisiaj przygotowani do tej 
dyskusji. Proponuję, żeby zająć się tą sprawą na innym posiedzeniu. 

Maria Krzaklewska – członek Komisji
Ja  z  tego  pisma  wnioskuję,  że  miasto  nieustannie  dawało  panu  jakieś  propozycje 
podpisania umowy najmu a pan je odrzucał.

Krzysztof  Łuczkiewicz-  Prezes  Zarządu  Wszechnicy  Obywatelsko- 
Samorządowej 
Bo te propozycje zawierały cały szereg wad,  których nie mogliśmy zaakceptować. 
Proponowano nam 100% stawki a my chcieliśmy 10%. Chcieliśmy aby nam państwo 
pomogli.  Jednocześnie  chcielibyśmy zaprosić  państwa  na  koncert  charytatywny,  w 
niedziele o godz. 19:00. 



Jacek W. Teodorczyk – Przewodniczący Komisji
Dziękujemy bardzo za zaproszenie.  Co do całej  sprawy to nie możemy teraz zająć 
stanowiska bo nie znamy pisma p. Prezydent. Zapoznamy się dokładniej ze sprawą i 
wtedy podejmiemy ewentualne działania jeżeli będziemy mogli coś zrobić. Proszę się 
uzbroić  w  cierpliwość,  będziemy  wspólnie  szukali  jakiegoś  rozwiązania.  Dziękuję 
bardzo. 

Na tym posiedzenie zakończono.  
Przewodniczący 

Komisji Spraw Społecznych
i Ochrony Zdrowia RMG

       Jacek W. Teodorczyk

Protokołowała:
Monika Konwerska


